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کف و هورای اصولگرایان برای صداوسیما
جبلی؛ تغییر تاکتیک یا استراتژی

بازگشت رســانه به ریل اصلی؟ یک امام صادقی  �
متفــاوت از بقیه؟ آیا پیمان جبلــی در حال عمل به 
وعده خود اســت یا اینها همــه تاکتیک هایی موقتی 
است که می تواند از یک دعوا یا جریان درون جناحی 
نشئت گرفته باشد؟ رویکرد متفاوت رسانه ملی برای 
نخستین بار در انتقاد به هم جناحی های اصولگرایش 
در ماجرای انتصاب داماد شــهردار، اســتخدام دختر 
یــک نماینده در وزارت نفت، انتقاد از وزیر رئیســی و 
نحوه پوشش دهی خبر هک ســامانه های سوخت و 
مواردی از این دســت توجه همــه را به خود جلب 
کرده اســت. اصولگرایان به رئیســی دســت مریزاد 
می گوینــد و معتقدنــد او در حــال عمل کــردن به 
وعــده اش در نخســتین توییــت بعــد از انتصابش 
اســت. رئیس جدید صداوســیما که فارغ التحصیل 
امام صادق و از بدنه خود این ســازمان است، هنگام 
انتصاب گفته بود: «صداوســیما باید مصداق واقعی 
رسانه مردمی باشد؛ رســانه صدای کسانی باشد که 
صدایشان به جایی نمی رسد». ایرنا در گزارشی نوشته 
است شبکه های مختلف تلویزیون از لحظه انتشار خبر 
اختلال ســامانه هوشمند ســوخت این اتفاق را دقیق 
و بی طرفانه اطلاع رســانی و تحلیل کردند. پوشــش 
خبری مناســب حمله ســایبری به سیستم هوشمند 
جایگاه های ســوخت از سوی صداوســیما با واکنش 
مثبت فعالان رســانه روبه رو شد. ســایت الف نزدیک 
به احمد توکلی هم نوشــته که صداوسیما در اقدامی 
کم ســابقه، در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه ۲ 
سیما، میزبان دو عضو ارشد دیده بان شفافیت و عدالت 
بود؛ احمد توکلی و احمد امیرآبادی دعوت شده بودند 
تا درخصــوص دو موضوع مهم شــفافیت و تعارض 
منافع در مجلس صحبت کنند. یک فعال رســانه ای 
در توییتر نوشــت:  «تو ماجرای هک شدن دوربین های 
زنــدان اویــن، کدوم رســانه محور بود و تــو ماجرای 
هک شدن ســامانه پمپ بنزین ها، کدوم رسانه؟ تبدیل 
روابط عمومی به رســانه، بزرگ ترین خدمتیه که دکتر 
جبلی داره به صداوســیما می کنه». در روزهای اخیر 
مجری صداوســیما به وعده هــای قطره چکانی وزیر 
صمــت درباره ارزانی خودرو هم واکنش نشــان داده 
و گفته اســت: «امیدواریم ۱۵۰ تومن نشود ۱۴۰ تومن 
و بگوییم ارزان شــد». جریان های عدالت خواه هم در 
شــبکه های اجتماعی بابت انتقاد صداوسیما به علی  
اکبری رئیس شــورای سیاست گذاری ائمه جمعه که 
خواستار ممنوعیت اشاره به مصادیق فساد در خطبه ها 
شــده بود، ابراز خوشــحالی کرده و نوشــته اند «آقای 
صداوســیما همین جوری ادامه بده». عباس مقتدایی 
نایب رئیس کمیســیون امنیــت ملی از صداوســیما 
تقدیــر کرد و رویکرد جدیدش را «گام بلند آن رســانه 
در راســتای انعکاس صــدا و دغدغــه جمهور مردم 
و فاصله گرفتــن از اینکه صرفا صدای احزاب، اقشــار 
و افراد خاص باشــد» خوانده اســت و در ادامه گفته 
که همگان خواســتار ادامه داربودن این روند مطلوب 
هســتند. نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس هم 
گفته: نمی توان از عملکرد درخشــان رســانه ملی در 
پوشــش به موقع و اطلاع رســانی صحیح به مردم و 
مدیریت بحران گذشــت. آثار تحول در مدیریت رسانه 
ملی در حال نمایان شدن است. یک عضو هیئت رئیسه 
کمیسیون انرژی مجلس تأکید کرد که در جنگ سایبری 
اخیر دشــمن علیه کشور، صداوسیما خوش درخشید. 
چندین اظهارنظر مشــابه دیگر هم از سوی نمایندگان 
دیگر مجلس اصولگرایان شــنیده شــده است. سایت 
الف هم در ادامه نوشــته: «آنچه ایــن چند روز اتفاق 
افتاد البته نقطــه اوج کار بود. از بعد از انتصاب آقای 
جبلی به ریاست صداوسیما می شد تغییر تدریجی در 
رویکردها را به نظاره نشست. تأکید بسیار رئیس جدید 
بر توجه به مردم محوری و عدالت در صداوسیما، روی 
خوش وی به جوانان عدالت خواه، دعوت از امام جمعه 
قبلی لواسان برای شرکت در مراسم معارفه، توجه به 
شایسته سالاری در انتصاب ها، بازدید از مناطق محروم 
خوزستان و نشستن پای صحبت های جوانان جهادی 
و عدالت خواه، نشــانه هایی هستند که ما را نسبت به 
مدیریت جدید در رســانه ملی امیدوار می ساختند. با 
این حال همین قدم های کوچک نیز بســیار نویدبخش 
اســت. از یاد نبرده ایم آن صداوســیمایی که خبرها را 
می جوید و سعی می کرد آماده به خورد مخاطب دهد. 
صداوســیمایی که به حق انتخــاب و قدرت قضاوت 
مخاطب کمتر احترام می گذاشــت. صداوسیمایی که 
بحــث عدالت خبری در آن کم رنــگ بود و در مقیاس 
وســیع تر، عدالت طلبی اش چندان پررنگ نبود. به هر 
روی امیدواریم آقای جبلی در ادامه مسیر نیز با همین 
قدرت به پیش بــرود و خدای نکــرده مانند برخی از 
مسئولان در ادامه مسیر کم نیاورده و یا گرفتار باندهای 
ثروت و قدرت نشود». اصلاح طلبان و منتقدان قدیمی 
رســانه ملی اما معتقدند برای قضاوت زود اســت و 
با یک گل بهار نمی شــود. برای اینکه رسانه ملی یک 
رسانه مردمی باشد باید سهم همه جریان های فکری 
سیاســی و اجتماعی در آن برابر باشــد. آنها می گویند 
شاید ماجرا فقط یک تغییرات روبنایی باشد که بخشی 
از آن از دعــوای قدرت درون جناح اصولگرا نشــئت 
می گیــرد و باید منتظر ماند و دیــد دامنه این تغییرات 
تا چه حد و کجا پیش می رود. منتقدان هنوز یادشــان 
نرفته است که پیمان جبلی تا پیش از انتصاب به عنوان 
رئیس صداوســیما هم در رســانه ملی کار می کرد و 
معاون این سازمان بود. در آن زمان عملکردش حرکت 
بر همان خط و خطوط مشخص رسانه بود تا جایی که 
حتی از نقشش در تخریب روند مذاکرات هسته ای در 

دوران روحانی سخن گفته شد. 
ادامه در صفحه ۳

به  مناسبت دومین سالگرد درگذشت مرحومه 
اعظم طالقانی

مؤثرترین مدافع حقوق زنان

اعظم علایی طالقانی یکی از شــیر زنان روزگار ما  �
بــود. بیش از همه فرزندان آیت االله طالقانی صفات 
پدرش را داشــت، اهل قرآن، شــورا، مبارزه  و مروج 
اســلام رحمانی بــود. بنیان گــذار و دبیرکل جامعه 
زنان انقلاب اسلامی و صاحب امتیاز و مدیرمسئول 
ماهنامه پیام هاجر و مدیرمســئول دوماهنامه پیام 
ابراهیم بود. در اولین دوره مجلس شورای اسلامی، 
اعظم طالقانی یکی از نمایندگان فراکســیون اقلیت 
مجلس بــود و در کنــار بزرگانی همچــون مهدی 
بــازرگان، یداالله ســحابی، عــزت ســحابی، کاظم 
ســامی، ابراهیم یــزدی، علی اکبــر معین فر، احمد 
صدرحاج ســیدجوادی، اکبــر هاشمی رفســنجانی، 
گلزاده غفوری و...   اصلاح طلبان امروز در مذمت او و 
دوستان فراکسیون اقلیت که جمعی ۱۵، ۲۰ نفره در 
مقابل فراکسیون اکثریت که اعضای فراکسیون حزب 
جمهوری و اکثریت اصلاح طلبان امروز بودند، عنوان 
«لیبرال» را به کار می برند! بدا به حال جامعه ای که 
انتقاد در چارچوب قانون اساســی و آزادی خواهی 
در چارچوب آن دشــنام محسوب شــود و به خاطر 
همین آزادی خواهی و انتقاد مسالمت آمیز در تمامی 
ادوار بعــدی انتخابات مجلس از ســوی شــورای 
نگهبان ردصلاحیت شــد.  اعظــم طالقانی میراث 
عظیم پیشینیانش را چنان که توانست پاس داشت 
و کوشش کرد بر دامنه آن وسعتی بخشد تا در رکود 
و انجماد درجا نزد. خویش را مســئول می دانست 
و هیچ گاه اجازه نداد فرســودگی تن، روح تلاشــگر 
را در بند کشد. اســیر امواج مدپرستانه روزگار نشد؛ 
آن چنان که هرگز به عوام زدگی  تن در نداد. در حجاب 
و عفاف تا پایان عمر همیشــه یک آیت االله زاده موقر 
بود و مانند برخی  جو زده و اســیر جو زمانه نشد. به 
یاد دارم نقد بســیار جدی بر کتاب حجاب شرعی در 
عصر پیامبر تألیف امیر ترکاشوند داشت. در اندیشه و 
عمل، همچون پدر، آزادی خواه و پرشهامت و مدافع 
حقوق پایمال شده مظلوم از هر خط و مسلکی بود. 
مذهب او، مذهب حذف و طرد نبود. اعظم طالقانی 
در دوران زندگــی پرتکاپوی خویــش، همچون پدر، 
نستوه زیست و رستگار شد. مانند پیشگامان خویش، 
جهانی را که آرزو و آمالش را داشت به چشم ندید، 
اما در مسیر و طریقی که به آن ایمان داشت، استوار، 
با  ایمان و عزمی راسخ طی کرد و مصداقی شد از آیه 
آخر ســوره آل عمران که می گوید «یا ایها الذین آمنو 
اصبروا و صابروا و رابطوا و اتقواالله لعلکم تفلحون». 
اعظــم طالقانی یکی از مؤثرتریــن مدافعان حقوق 
زنان در ایران معاصر محسوب می شود. از موضعی 
اســلامی پیگیر اســتیفای حقــوق زنــان و عدالت 
مساواتی بود. نخســتین نامزد زن ریاست جمهوری 
در ایران بــود که نه یک  بار بلکه چندین بار رســما 
در انتخابات ریاســت جمهوری ثبت نام کرد تا اثبات 
کند که مراد از «رجال مذهبی و سیاســی» در اصل 
صدوپانزدهم قانون اساسی مردان نیست و زنان هم 
مانند مردان صلاحیت تصدی این ســمت را دارند. 
اعظم طالقانــی یکی از میــراث داران حقیقتی بود 
کــه با انقلاب بود؛   حقیقتی که از قطار انقلاب پیاده 
شده بود، اما هرگز به انقلاب و آرمان های آن و نظام 
پشت نکرد و با انقلاب و نظام قهر نکرد و با صلابت 
در تمامــی انتخابات ادوار جمهوری اســلامی، چه 
به عنوان نامزد و چه به عنوان رأی دهنده شرکت کرد. 
در آخرین صحبت هایی که با ایشــان داشتم، اعتقاد 
داشــت که ما به امام، شــهدا و کسانی که برای این 
انقلاب زحمت کشــیده و زجر دیده اند، مدیونیم؛ بر 
این اساس همیشه با همه جناح های سیاسی کشور 
ارتباط داشت و برای خود خط کشی جز منافع ملی 
نداشت. در آســتانه هشــتم آبان و دومین سالگرد 
درگذشــت آن زنده یاد بــه روح پرفتوحــش درود 
می فرستیم و امیدواریم بتوانیم راه او و بزرگان دیگر 

مخصوصا آیت االله طالقانی را ادامه دهیم.
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پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری: بیانات مقام معظم رهبری در دیدار 
دســت اندرکاران کنگره ســه هزارو ۵۳۵ شــهید اســتان زنجان که در تاریخ 
۲۴ مهر ۱۴۰۰ برگزار شــده بود، در محل برگزاری این همایش منتشــر شــد. 
حضرت آیت االله خامنه ای در این دیدار با اشاره به افتخارات پرشمار زنجان در 
عرصه های علمی، عملی و میدان های اجتماعی و نام آوری شــخصیت های 
برجســته و ممتاز از جمله شــهید نامدار هسته ای، شهید شــهریاری گفتند: 
شــهیدان در رأس افتخارات زنجان هســتند. مقام معظم رهبری، شهیدان 
را برگزیدگان خداوند متعال خواندند و افزودند: شــهادت قله ای اســت که 
دســتیابی به آن بدون اخلاص و ایثار، صدق و معنویت، مجاهدت و گذشت، 

توجه به خدا و کار برای مردم و تلاش برای تحقق عدالت و استقرار حاکمیت 
دینی امکان پذیر نیســت.  ایشان برگزاری همایش های بزرگداشت شهیدان را 
وظیفه و حسنه ای بزرگ دانستند و خاطرنشان کردند: با گذشت چندین سال 
از دفاع مقدس، جریان بزرگداشت شهیدان باید با ابتکارهایی همچون تحلیل 
جامعه شناختی و روان شناختی از خاطرات آن دوران و نقش عنصر پرقدرت 
«دین» ادامه پیدا کند. حضرت آیت االله خامنه ای با انتقاد از کسانی که نقش 
عنصــر دین را در فداکاری های دوران دفاع مقــدس نادیده می گیرند، گفتند: 
آمادگی جوانان برای ســینه ســپرکردن در مقابل خطرات و رضایت پدران و 
مادران و یا همســران آنها به اعزام عزیزان شان و سپس صبر بر شهادت آنها، 

بدون تردید ریشه در نگاه دینی و انجام وظیفه برای کسب رضای الهی دارد و 
این حالات و احساسات خانواده های شهدا همگی درخور تحلیل است. ایشان 
همچنین خدمات کم نظیر مردمی در حاشــیه دفاع مقدس مانند تهیه غذا و 
آذوقه برای رزمندگان، شست وشــوی لباس های آنان و نیز تشییع جنازه های 
عظیم و به یادماندنی شــهیدان را ازجمله مســائل مغفول و نیازمند ثبت و 
توجه دانســتند و درخصوص نام گذاری معابر شهرها به نام شهیدان گفتند: 
چه افتخاری برای یک شهر و کوچه ها و خیابان های آن بالاتر از اینکه نام یک 
شــهید بزرگ و فداکار بر روی آن باشد. شهر باید به نام شهیدان مزین باشد و 

شوراهای شهر نیز بدانند که شهر با نام چه کسانی مفتخر می شود.

مقام معظم رهبری تأکید کردند:
لزوم تحلیل جامعه شناختى و روان شناختى از نقش عنصر دین در دفاع مقدس

 نورا بیگ: اعظم طالقانــی حدود دو دهه به عنوان کاندیدا 
در انتخابــات ریاســت جمهوری ثبت نام کرد تــا به قول 
خودش تکلیف رجل سیاسی را روشن کند. حالا آن طور که 
شــهیندخت مولاوردی، معاون امور زنان ریاست جمهوری 
در دولت روحانی می گوید در انتخابات ۱۴۰۰ شاهد یک گام 
به پیش، ثبت نام خانم زهرا شجاعی و بررسی پرونده او در 
شــورای نگهبان در مرحله بعد از ثبت نام بودیم که حاصل 
و نتیجه قدم هایی اســت که خانم طالقانی سال های سال 
برداشته بود. «این درس بزرگی برای زنان و دختران ماست 
که در پیگیری مطالباتشــان این تجربه زیســته را الگو قرار 
دهند؛ آرام و تدریجی برای تغییر و بهبود وضعیتشان قدم 
بردارند. ما این جریان سازی را مدیون ویژگی ها و شخصیت 
کم نظیر و تلاش های بی وقفه و خستگی ناپذیر اعظم طالقانی 
هســتیم». او هم زمان با دومین سالگرد فوت سیاسی ترین 
فرزند آیت االله طالقانی از تلاش ها و تأثیرات اعظم طالقانی 

می گوید که در ادامه مشروح آن را می خوانید.

 خانــم طالقانی یکی از اولین زنانــی بود که بعد از  �
انقلاب فعالیت های سیاســی اش را ادامــه داد، به 
مجلس رفت و در انتخابات سیاســی مختلف شرکت 
کرد. تلاش های او تا چه میزان برای آگاه کردن جامعه 

نتیجه داد؟
آغــاز حیات سیاســی او از دوران قبــل از انقلاب بود و 
نزدیک به نیم قرن سیاست ورزی را در پیشینه فعالیت های 
سیاســی و اجتماعی خــود دارد و در این دوران یک لحظه 
نیاسود. مجموعه فعالیت های او از قبل از مبارزات انقلابی 
تا تأسیس مدرسه، از نمایندگی مجلس تا راه اندازی تشکل 
و حزب سیاســی، از انتشــار پیام هاجر تا پیــام ابراهیم، از 
مدیریت مؤسســه توانمندی اقتصادی زنان تا مشارکت در 
خیرجمعی، از اعظم طالقانی چهره ای را به تصویر می کشد 
که یک شــخصیت کاملا دردآشــنا و همراه مردم در همه 
برهه هاست و درد او درد مردم زمانه است. همین ویژگی ها 
او را به سیاســی ترین فرزند آیــت االله طالقانی تبدیل کرده 
بود. در مقاطعی همچون انتخابات ریاست جمهوری بیش 
از ســایر زمان ها اسم ایشان ســر زبان ها می افتاد و دغدغه 
همیشــگی ایشــان برای تعیین تکلیف واژه رجل سیاسی 
فرصت بروز و ظهــور می یافت. گام های ارزنده ای که برای 
این شفاف سازی و رفع ابهام و اجمال درباره این واژه دو پهلو 
برداشــت، بسیار آموزنده است و ادامه این مسیر و توجه به 
این دغدغه ناتمام و به سرانجام رساندن آن باید مسئولیت و 
وجهه همت همه کسانی باشد که در جبهه آزادی خواهی 

و عدالت طلبی فعال هســتند. این بانــوی بزرگوار در طول 
عمر پربرکت خود صرفا به فعالیت سیاســی، اجتماعی یا 
خیریه ای اکتفا نکرد و مجموعه و تلفیقی از این فعالیت ها 
را بنــا بر درک واقع بینانه ای کــه از وضعیت زنان و جامعه 
داشــت، در دســتور کار خود قــرار داد؛ چراکه به خوبی به 
چالش های اساسی زنان در جامعه و در عصر حاضر واقف 
بود و برای ارتقای شــاخص مشارکت سیاسی و اقتصادی 
زنان و توانمندســازی و توان افزایی زنــان در این دو حوزه 
بسیار کوشید و کارنامه درخشانی از خود به یادگار گذاشت.

 به طور ویژه این تلاش ها در جامعه زنان چه اثراتی  �
داشت؟

اقدامات او -هرچند بعضا نمادین و ســمبلیک بود- 
راه های زیادی را پیش روی جامعه و زنان ایرانی گشــود. 
خانم طالقانی تا پایان عمر در انتخابات ریاست جمهوری 
ثبت نام کرد و در نهایت در انتخابات ۱۴۰۰ شــاهد یک گام 
به پیش و ثبت نام خانم زهرا شــجاعی و بررســی پرونده 
ایشــان در شورای نگهبان در مرحله بعد از ثبت نام بودیم 
که حاصل و نتیجه قدم هایی اســت کــه خانم طالقانی 
سال های سال برداشته بود و امیدواریم هر چه زودتر شاهد 
به ثمررسیدن تلاش های ایشــان به صورت کامل باشیم. 
بحــث او این بود که مبارزه مدنــی و تلاش برای تغییر بر 
اســاس شــرایط، اقتضائات و مقدورات موجود با تکیه بر 
صبوری و مداومت محقق خواهد شــد. این درس بزرگی 
برای زنان و دختران ماست که در پیگیری مطالباتشان این 
تجربه زیسته را الگو قرار دهند؛ آرام و تدریجی برای تغییر 
و بهبود وضعیتشــان قدم بردارند. ما این جریان ســازی را 
مدیون ویژگی ها و شخصیت کم نظیر و تلاش های بی وقفه 

و خستگی ناپذیر اعظم طالقانی هستیم.
 نخستین مواجهه شما با اعظم طالقانی چطور پیش  �

آمد؟
خانم طالقانــی در تمام رویدادهایی کــه درباره زنان 
و عالم سیاســت بود، با اینکه در سال های پایانی مشکل 
جســمی پیدا کرده بود ولی حتی اگر شــده نیم ســاعت 
آخر نشســت ها و محافل حضور پیــدا می کرد. همکاری 
مشــترک ما در دوره اول فعالیت خانه احزاب شروع شد 
و برای شکل گیری کمیته امور زنان خانه احزاب و اصلاح 
اساسنامه آن مشارکتی صورت گرفت. دو هفته یک بار در 
کمیتــه زنان (که به رغم اصرار مــا عنوان آن کمیته زنان 
شــد و نه امور زنان!) و کمیتــه حقوقی مرتب همدیگر را 
می دیدیم و البته زنده  یاد مریم بهروزی هم در این جلسات 
حضور داشت. از آن زمان به بعد از نزدیک شاهد پیگیری 
و جدیــت خانم طالقانی بودم. از ۸۸ به بعد هم در تمام 
اتفاقاتی که شــاهد آن بودیم، حضور داشــت و همراهی 
می کرد و حتی خاطرم هســت یک بــار در بازدیدی که از 
نمایشگاه بین المللی کتاب داشتم دیدمشان که با ویلچر 
آمده بودند و این حکایت از عزم و اراده راسخ ایشان برای 
حضور پویا و غیرمنفعلانه در فعل و انفعالات اجتماعی، 

فرهنگی و سیاسی جامعه داشت.
 در دورانی که در دولت آقای روحانی معاون امور  �

زنان و خانــواده رئیس جمهور ایران بودید، پیش آمده 
بود درباره مســائل روز زنان با خانم طالقانی دیدار یا 

مشورت کنید؟
ایشان به اندازه ای در این موارد و مسائل پیشران بودند 
کــه این فرصت را کــه از طرف ما وقت دیدار و مشــاوره 

گرفته شــود، سلب می کرد. هر مشــکلی که زنان و سایر 
افراد جامعه داشتند، اگر قرار بود نامه ای به اعضای دولت 
تحویل داده شــود یا بیانیه ای صادر شــود و...، پیش قدم 
می شدند. تماس های ایشان برای درمیان گذاشتن مشکلات 
مردم از آخر شب با تلفن ثابت منزل شروع می شد. وقتی 
۱۲ شــب به بعد تلفن خانه ما به صدا درمی آمد، دخترم 
می گفت حتما خانم طالقانی است! روال ایشان همین طور 
بود و خودشان نیز تا نیمه های شب در دفترشان بودند. در 
سال هایی که من مسئولیت داشتم، به این شکل مراودات 
زیادی داشــتیم. به طورکلی دغدغه ایشان عدالت و حق 
بود؛ عدالت جنسیتی، آموزشی، قضائی، اقتصادی و سایر 
وجــوه عدالت اجتماعــی. هر مطالبه ای کــه در جامعه 
برای حق های بشری شــکل می گرفت، او جزء پیشگامان 

مطالبه گری بود.
 زمانی که از این سمت کنار رفتید چه نظری داشت؟ �

ویدئویی از ایشان دارم که بعدا به دستم رسید و اظهار 
ناراحتــی کرده بود از اینکه آدم هــای اینچنین در جامعه 
برتابیده نمی شــوند و از این وضعیت اظهار نگرانی کرده  
بــود. در پیام هایی هم که برایم ارســال کــرده بود نگران 

ناتمام ماندن برنامه های در دست پیگیری بود.
 به عنوان فعال مدافع حقــوق زنان، چقدر خود را  �

جزء مکتب اعظم طالقانی می دانید؟
ایشــان بر گردن همه مــا حق دارند و پیشــگام بودن 
در به چالش کشــیدن رویه هــای ناصوابی کــه منجر به 
پایمال شدن حقوق نیمی از سرمایه انسانی کشور می شود 
از درس هایی اســت که از او آموختــم و امیدوارم بتوانیم 

ادامه دهنده و رهرو خوبی برای مکتب او باشیم.
 زنانی هم مرتبه او سراغ دارید که همان سماجت و  �

سخت کوشی را داشته باشند و بتوانند در حوزه زنان و 
عدالت خواهی مؤثر باشند؟

البته شــخصیت خانم طالقانی کم نظیر است؛ از نظر 
تصویر مثبتی که جامعه از ایشان دارد و به جرئت می توان 
گفت ایشــان از آن دســته انسان هایی اســت که «وقتی 
نیستند هم هستند»، ولی من خیلی ناامید نیستم و مطمئن 
هســتم که زنانی در کشــور وجود دارند که در این چهار 
دهه اســتواری، ثبات قدم و جدیت خود را نشــان داده اند 
و می تواننــد با توجه به همه ملاحظات، قدم در راهی که 
خانم طالقانی آغازگر آن بود بگذارند و با وجود تمام موانع 
و محدودیت ها به بهبــود وضعیت و ارتقای جایگاه زنان 
در خانواده و اجتماع و توسعه پایدار، متوازن و همه جانبه 

کشور کمک کنند.

شهیندخت مولاوردی از نتایج تلاش های اعظم طالقانی می گوید

« اعظم» پیشگام همچون طالقانی 

نیره خادمی: هدف این مصاحبه، نزدیک شدن به شخصیت و زندگی خانوادگی 
اعظم طالقانی بود و برای صحبت در این باره، چه کسی بهتر از طاهره خانم، فرزند 
دیگر آیت االله طالقانی. او که پس از فوت اعظم طالقانی تا برگزاری انتخابات از 
سوی شورای مرکزی، جانشین دبیرکل جامعه زنان انقلاب اسلامی شده است، 
در این مصاحبه از زمانی گفت که اعظــم خانم همه جوانب زندگی خواهرها را 
ســامان می داد، از تأثیراتی که پدر بر گرایشات برابری خواهانه آنها گذاش، و از 
وقتی که پس از انقلاب مجوز تأســیس مدرسه به او داده نشد یا نگرانی هایی که 
برای آینده فرزند معلولش داشت: «همه، اوایل انقلاب به مدیریت کشور اعتماد 
کردند ولی با دیدن عملکرد نظرها تغییر کرد. عملکرد مســئولاین، عملی نشدن 
شعارها و نقد نســبت به آنها بر اعظم هم تأثیر گذاشت و دیگر حمایتی را که در 

گذشته داشت، نداشت».

 شاید کمتر کسی به اندازه شــما که خواهر اعظم طالقانی هستید درباره  �
خصوصیات او بداند. واقعا اعظم خانم در خانه و خانواده چگونه بود؟

اعظم خواهر بزرگ خانواده بود. مامان بیشــتر گرفتار زندان بابا و مســائل 
دیگر بود و اعظم همیشــه تعریــف می کرد که از نوجوانی بــا ما خواهرهای 
دو قلو مثل عروســک بازی کرده اســت. از همان کودکی احساس می کردم که 
همه کاره ماســت. هر کاری که داشــتیم، درســی، تحصیل، خوراک و خرید به 
او رجــوع می کردیم؛ به ویژه اینکه من به او خیلی وابســته بودم. او در کلاس 
پنجم یا ششــم دبستان در مدرســه فخریه قیطریه، معلم ریاضی ما بود و در 
خانه هم همان طور به درس ما رســیدگی می کــرد. خواهرمان بعد از ازدواج 
هم زمان به صورت شبانه درس می  خواند و به صورت روزانه تدریس می کرد؛ 
چون پدر اصرار داشــت که زنان روی پای خود بایستند و استقلال مالی داشته 
باشــند. فعالیت های خارج از منزل تعطیل نمی شد، بنابراین به او که مشغله 
درس و کار داشــت، کمک می کردیم تا بیشتر و بهتر به آنها برسد. ما دائما در 
خانه مشاوره داشتیم و با هم حرف می زدیم. بابا که دستگیر می شد و به زندان 
می رفت، کارها بیشــتر روی دوش مادر و از آنجایی کــه اعظم بزرگ تر بود، بر 

دوش او می افتاد.
 جز بحث های مدیریتی زنان و ریاست جمهوری زنان چه آرزویی داشت؟ �

او بعــد از آزادی از زنــدان بر آگاهی، افزایش مهارت و مســتقل بودن زنان 
تأکید داشــت و اینکه فقط در خانه سرگرم کارهای روزمره نباشند. داشتن شغل 
و اســتقلال مالی زنان بســیار برای او مهم بود، بنابراین برای آموزش مهارت و 
توانمندســازی زنان ان جی او تشکیل داد و زنانی را که تحصیلات پایینی داشتند 

به ادامه تحصیل تشــویق می کرد. یک کارگاه خیاطی هــم برای آموزش زنان 
سرپرست خانوار در مؤسسه تأسیس کرد که بتوانند استقلال مالی داشته باشند. 
درباره مدیریت زنان هم می گفت مســائل و مشــکلات در خانواده یا اجتماع، با 

مدیریت زنان به سامان می رسد و از خشونت ها می کاهد.
 هیچ وقت دوست نداشت در زمان جنگ اسلحه دست بگیرد و به جبهه  �

برود؟
در زمان جنگ عده زیادی از زنان برای ارســال مواد غذایی و پوشاک و وسایل 
مورد نیاز برای جبهه ها با مؤسسه همکاری می کردند. او هم هر چند ماه یک بار 
برای ارسال کمک ها اگر شرایط اجازه می داد به جبهه می رفت، ولی موقعیتی که 
اسلحه به دست بگیرد نبود. البته در همان اوایل انقلاب عده ای از خانم ها همراه 

اعظم و من برای کار با انواع اسلحه به میدان تیر می رفتیم و تمرین می کردیم.
 او در دهه آخر زندگی با دهه نخست انقلاب چه تفاوتی داشت؟ �

اخلاقش که تغییری نکرد. دغدغه مهارت، پیشروبودن زنان و قرارگرفتن آنان 
در پســت های بالای مدیریتی برای خدمت به کشور تا پایان عمر هم در او تغییر 
نکــرد، ولی مانند همه آدم ها در طول زمــان از بُعدهای دیگر تغییر کرد. همه، 
اوایل انقلاب به مدیریت کشور اعتماد کردند، ولی با دیدن عملکرد نظرها تغییر 
کرد. عملکرد مسئولان، عملی نشدن شعارها و نقد نسبت به آنها بر او هم تأثیر 

گذاشت و دیگر حمایتی را که در گذشته داشت، نداشت.
 پیش آمده بود که به عملکرد خود نقد داشته باشد؟ �

اعظم خیلی دوســت داشــت ان جی او خود را گســترش دهد و درباره 
آموزش در سراســر کشــور اقداماتی انجام دهد، ولی موانــع زیادی برای او 
وجود داشــت، بنابراین کم کاری از ســوی او نبود کــه بخواهد فقط از خود 
انتقاد کند و قوانین دســت وپاگیر مانع نرســیدن او به خواســته هایش شد. 
اتفاقا بعد از انقلاب و مجلس اول دوباره برای گرفتن مجوز تأسیس مدرسه 
اقــدام کرد، ولی به بهانه هــای گوناگون مجوز ندادنــد. وقتی علت را جویا 
شــد گفتند که از همه نظــر صلاحیت دارید، ولی اگر قبــل از انقلاب مجوز 
گرفتیــد، برای تربیت آدم های مبارز انقلابی بود حــالا این مجوز را برای چه 
می خواهید؟  بنابراین مجوز ندادند و عوامل متعددی مانع رسیدن به بسیاری

از خواسته هایش شد.
 سرگذشت مدرسه علایی به کجا رسید؟ �

مدرسه سال ۵۰ تأسیس شد. اعظم ۵۴ به زندان رفت و ۵۶ آزاد شد و بعد از 
انقلاب نتوانست به مدرسه بیاید و فقط من در مدرسه ماندم. بعد از انقلاب اسم 
مدرســه شد بنیاد علایی طالقانی. بعد از فوت پدر سال ۵۹ – ۶۰ بخش نامه ای 

با این تیتر به مدرســه آمد؛ اســامی که در روند پیشــبرد اهداف امام و اسلام و 
انقلاب نیســت، تغییر داده می شــود. اول آن فهرســت ۲۰، ۳۰ نفری نام بنیاد 
علایی طالقانی نوشته شده بود. بخش نامه را به اداره بردم، گفتم این چیست؟ 
گفتند چون مدرسه دخترانه است باید اسم بامسمایی داشته باشد، بنابراین اسم 
مدرسه را گذاشتند ام الحسنین. گفتم در همین منطقه ۲، چند مدرسه دخترانه 
اسم بامسما دارد؟  ولی اینها بهانه بود بیشتر. بعد گفتند مدارس نباید خصوصی 
باشند و باید در اختیار آموزش و پرورش گذاشته شوند، بنابراین مدرسه از حالت 
خصوصی بودن درآمد. من تا ســال ۶۵ در آنجا بودم، ولی دیگر آن طوری که ما 
می خواستیم نبود، پس بیرون آمدم. مالک، مدرسه را به ما واگذار کرده بود ولی 

وقتی آموزش و پرورش روی آن دست گذاشت آن را به آنها اجاره داد.
 نگرانی هم برای آینده داشت؟ �

این اواخر که مریض احوال بود نگرانی فرزند معلولش را داشت؛ مخصوصا 
اینکه حدود یک ســال قبل از فوت او، همســرش هم فوت کرد و نگران بود که 
اگر نباشد وضعیت بچه چگونه می شود؟ وابستگی زیادی به این بچه داشت. ما 
هم سعی کردیم بعد از فوت شرایط را تغییر ندهیم و همان طور از او نگهداری 

می شود.
 مسائل مربوط به زن و مرد در خانواده مذهبی شما چگونه بود که باعث  �

ایجاد گرایش برابری خواهانه اعظم شد؟
پــدر ایــن بنیــان را در خانواده گذاشــت که تفــاوت و تبعیضــی از لحاظ 
مســئولیت پذیری و انجام کارها بین خواهران و برادران نباشد. اتفاقا ما را بیشتر 
به ادامه تحصیل تشویق کرد. سال یازدهم که ما دوقلوها به مدرسه می رفتیم، 
بخش نامه ای درباره دوره دیدن دختران در پیشاهنگی (سربازی) به مدرسه آمد 
و قرار بود بعد از دیپلم برای آن قرعه کشــی کنند. مدیر مدرسه هم سال آخر را 
حــذف کرد؛ چراکه معتقد بود اگر بعد از دیپلم، قرعه ســربازی به نام دختری 
بیفتد، مسئول آن است. ما هم در خانه به پدر گفتیم که دیگر نمی توانیم مدرسه 
برویم. در جواب گفت باید درس بخوانید، پیشــاهنگی که مســئله ای نیســت، 
مهارت یاد می گیرید. ما هم از تجریش به مدرســه دوشیزگان در میدان منیریه 
رفتیم چون هیچ چیزی از نظر پدر نباید مانع درس خواندن ما می شــد. بعد هم 
در قرعه کشــی ثبت نام کردیم و معاف شدیم. حدود ۱۵۰ هزار نفر شرکت کرده 
بودند و فقط ۱۰ هزار را می خواستند. وقتی رفتیم جواب بگیریم عده زیادی گریه 
می کردند یا به خاطر اینکه معاف شــده بودند یا به این علت که باید ســربازی 
می رفتند. در نتیجه چیزی که در خانه ما حاکم بود و بر همه از جمله اعظم تأثیر 

گذاشت، برابری زن و مرد بود.

گفت وگو با طاهره طالقانی هم زمان با دومین سالگرد فوت خواهرش اعظم طالقانی
عملکرد مدیران بر اعظم تأثیر گذاشت

على شاملو . روزنامه نگار

رئیس جمهور:
باید اقداماتی عاجل برای 
مشکلات اندیکا انجام شود

ایسنا: رئیس جمهور روز گذشته در حاشیه بازدید  �
از مناطق زلزله اندیکا در استان خوزستان گفت: عشایر 
ذخایر و گنجینه ای برای انقلاب و نظام هستند و نباید 
آســیب ببینند. عشایر مردمی پرتلاش، صبور، مقاوم و 
تولیدکننده هســتند و همیشــه همراه انقلاب و نظام 
بوده اند. اکنون عشــایر در منطقه اندیکا با مشکلاتی 
مواجــه شــده اند و دولت تمام تلاش خــود را انجام 
خواهد داد تا مشــکلات مردم در این مناطق کاهش 
یابد. ابراهیم رئیســی افزود: وعده هایی از طرف بنیاد 
مســتضعفان و ســتاد اجرائی امام داده شده است و 
مشــغول انجام اقداماتی در مناطــق زلزله زده اندیکا 
هســتند. همچنین بنیاد مســکن نیز در حــال انجام 
فعالیت هایــی در بحث بازســازی مناطق اســت. او 
بــا بیان اینکــه در مناطق زلزله زده اندیــکا همه پای 
کار هســتند، گفت: با توجه به زودرس بودن سرما در 
مناطق زلزله زده اندیکا باید اقداماتی عاجل برای حل 

مشکلات در این منطقه انجام شود. 

نگاه


